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Folketingets Udvalg for Fødevarer, Landbrug og Fiskeri har i brev af 23.september 
2010 stillet følgende spørgsmål nr. 554 (Alm. del) som hermed besvares. Spørgsmålet
er stillet efter ønske fra Pia Olsen Dyhr (SF).

Spørgsmål 554:

”I forlængelse af samrådet den 22. september 2010 om ulovligt fiskeri i Kattegat, vil 
ministeren så komme med en opgørelse over udfald på satellitsystemet (VMS) målt i 
2008, 2009 og 2010?”

Svar:

Fiskefartøjer over 15 meter har pligt til at afsende et satellitsignal en gang i timen, og 
Fiskeridirektoratet har pligt til at registrere og rapportere til EU-Kommissionen, hvis 
der i 12 timer ikke er modtaget et VMS-signal fra et fiskefartøj. Fiskeridirektoratet har 
siden begyndelsen af 2009 haft en særlig indsats for at nedbringe antallet af udfald på 
satellitsystemet (VMS). Indsatsen er rettet mod danske fartøjer udenfor havn, ud fra en 
risikobaseret tilgang. En opgørelse af udfald over 12 timer for disse fartøjer i årene 2008
og 2009 viser et fald fra 1498 udfald i 2008 til 494 udfald i 2009 – svarende til en 
reduktion på 66 %.

Der har i første halvår af 2010 været en række tekniske problemer med VMS-systemet, 
bl.a. med transmission af data fra fartøj, via satellit og jordstation, til Fiskeridirektoratet. 
Dette har medvirket til, at antallet af VMS-udfald efter 1. halvår 2010 var 33 % højere 
end på samme tidspunkt sidste år. 

På den baggrund iværksatte Fiskeridirektoratet i juni 2010 en særlig handlingsplan for at 
imødegå denne udvikling. Et element i handlingsplanen er, at Fiskeridirektoratet har 
nedsat den interne tidsfrist for, hvornår der varsles om VMS-udfald fra 6 til 3 timer. 
Oplysningerne anvendes dels med henblik på at kontakte fartøjsfører/-ejer om udfald og 

Miljø- og Planlægningsudvalget 2010-11
MPU alm. del Bilag 39
Offentligt



2

få systemet genaktiveret/efterset, dels til planlægning af risikobaseret fysisk 
fiskerikontrol.  

Fiskeridirektoratet vil i resten af 2010 fortsat have ekstra fokus på området, og 
direktoratet forventer et resultat for året 2010, som samlet er klart bedre, end hvad 
halvårsresultatet indikerer. I forhold til 2008 forventes der fortsat at være tale om et 
meget markant fald i VMS-udfald.  

Henrik Høegh
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